
Aningaasaqarnermut Nunanilu Avannarlerni suleqatigiinnermut 
Naalakkersuisoq 
Naalakkersuisoq for Finanser og Nordisk Samarbejde GOVERNMENT OF GREENLAND 
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Besvarelse til § 37 spm. nr. 591 2019 om Kiffaq 

Kære Stine Egede 

I medfør af § 37 stk. 1 i forretningsordenen for Inatsisartut, har du fremsat følgende 
spørgsmål. Spørgsmålene er gengivet og besvaret enkelvist i det følgende: 

1. Hvad er status på "Kiffaq konto"? 
Svar: 
Det antages at der spørges til overvejelserne om at indføre et automatiseret system til 
opkrævning af regninger. Dette system omtales i dag under betegnelsen: 
IIanngaassivik. 

Kiffaq var det navn, der blev introduceret af Skatte- og Velfærdskommissionen i 2011 for 
et lignende system. 

Status er, at det i aftalen om finansloven for 2019 mellem Siumut, Atassut, Nunatta 
Qitornai, Inuit Ataqatigiit og Demokraatit blev aftalt, at der skal arbejdes videre med en 
forberedelse af IIanngaassivik. Dette arbejde er undervejs. 

2. Regner Naalakkersuisut med at "Kiffaq konto" bliver en realitet? 
Svar: 
Som nævnt er der truffet politisk beslutning om, at der skal arbejdes videre med en 
forberedelse af IIanngaassivik. Naalakkersuisut ser derfor positivt på muligheden for at 
der kan indføres en automatiseret opkrævning af regninger til det offentlige. 

Det skal samtidige understreges, at det i sidste ende er Inatsisartuts beslutning, om 
IIanngaassivik skal indføres. 

3. Er der en redegørelse for Kiffaq konto? 
Svar: 
Der er ikke en redegørelse, der udelukkende behandler IIanngaassivik-systemet. 
Systemet har imidlertid været behandlet i forskellige sammenhæng. 
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Gæld og restanceproblemerne har derimod bl.a. været behandlet i redegørelse om 
gæld og gældsafvikling 1, februar 2017, hvor der er en beskrivelse af lIanngaassivik
systemet. Se kapitel 4.5. 

lIanngaassivik beskrives desuden i Holdbarheds- og Vækstplanen fra 2016, som initiativ 
7 under reformspor 4 om øget selvforsørgelse. 
Kiffaqsystemet, der kan betegnes som en forgænger for lIanngaassivik-systemet, er 
tidligere beskrevet i Skatte- og velfærdskommissionens betænkning2 fra 2011. Se 
kapitel 9.4.2. 

Der er desuden udarbejdet forskellige tekniske analyser af et 
regningsopkrævningssystem. 

4. Hvilke anbefalinger vedr. Kiffaq konti er der foreslået i redegørelsen? 

Svar: 

Skatte- og Velfærdskommissionens betænkning og gældsredegørelsen fra 2017 
beskriver systemet og behandler, hvordan det kan bidrage til at mindske de 
administrative byrder forbundet med inddrivelse og restanceopkrævning, mindske 
udfordringerne med restancer, fordele og ulemper ved systemet, samt hvordan 
systemet kan opsættes teknisk og hvilke forhold, der skal iagttages i den forbindelse. 

5. Har der været forudgående prioriteringer omkring de foreslående Kiffaq 
konti? 

Svar: 
Det antages at der spørges ind til, om der er sket en prioritering af anbefalingerne fra en 
redegørelse om Kiffaq. Hverken redegørelsen fra 2017 eller betænkningen indeholder 
oplistede anbefalinger til Kiffaq eller Ilanngaassivik-systemet. 

Såfremt der spørges til prioriteringen af forslaget, kan der bl.a. henvises til den 
førnævnte aftale om finansloven for 2019 og i finansloven for 2019, hvor der er afsat 
midler til at arbejde videre med projektet. 

6. Hvis ikke - hvornår regner Naalakkersuisut med at have en brugbar 
bekendtgørelse? 

Svar: 
Det antages at der spørges til, hvornår der kan være vedtaget en lovgivning om 
lIanngaassivik. Som omtalt i besvarelsen til spørgsmål 1 har partierne bag 
finanslovsaftalen for 2019 ønsket øget fremdrift i Ilanngaassivik projektet. Denne 
udmelding agter Naalakkersuisut at følge op på i tæt forhandling med partierne. 
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7. Hvad er grunden til, at der hidtil ikke er sket noget i sagen? 
Svar: 
I juni 2017 var et forslag til Inatsisartutlov i høring. Forslaget blev dog ikke fremsat til EM 
2017. Efterfølgende er der arbejdet med at imødekomme nogen af kritikpunkterne. 

Naalakkersuisut har herudover arbejdet løbende for at der gennemføres initiativer, der 
kan mindske problemerne med gældsopbygning. Der har således været gennemført et 
pilotprojekt med gældsrådgivning, som Naalakkersuisut arbejder på at få udbredt til 
resten af landet. 

8. Har Naalakkersuisut andre oplysninger der er værd at fremlægge? 

Svar: 
Nej. 
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